

2020年、夏。 ～東洋から世界に挑む選手たち～

いよいよ今年7月から開催される東京オリンピック・パラリンピック。

2020年2月現在、在学生では陸上競技部の川野将虎選手が50km競歩代表に内定。

卒業生では、服部勇馬選手が男子マラソン代表に内定、山口凌河選手がゴールボール代表に内定しています。

今回、川野選手、そして代表選出に向け努力する在学生アスリートたちに今夏に向けた意気込みを聞きました。

In the summer in 2020

Toyo's athletes who will compete with world-class rivals

As of February 2020, Toyo University-related athletes unofficially qualified to represent Japan in the Olympic and Paralympic Games to be held in Tokyo in July are: 50 km racewalker Masatora Kawano (current student); marathon runner Yuma Hattori (alumni); and goalball player Ryoga Yamaguchi (alumni). In the following interviews, we speak with Masatora Kawano and other student athletes who discuss their determination as they strive to qualify to compete in the Tokyo 2020 Games.

東京オリンピック 陸上競技 男子50km競歩 日本代表内定

Unofficially qualified to represent Japan in the men's 50 km racewalking in athletics in the Tokyo 2020 Olympic Games

学生オリンピックとしての誇りを胸に、 憧れの舞台で全力を尽くす

陸上競技部長距離部門

川野 将虎 かわの まさとら

総合情報学部総合情報学科3年
宮崎県日向市出身 御殿場南高等学校卒業

Track and Field Club Long-distance Division
Masatora Kawano

Third-year student in the Department of Information Sciences and Arts,
Faculty of Information Sciences and Arts

3時間36分45秒。日本記録を2分以上も更新する世界歴代11位の好記録で、川野将虎選手は東京オリンピック代表内定を勝ち取った。

「絶対に内定する」という並々ならぬ想いで臨んだ代表選考会を兼ねた全日本50km競歩高島大会。大会に向けた練習では監督・コーチとフォームの改善やスタミナ・スピード強化に取り組み、さらにどのような試合展開でも対応できるようにシミュレーションを徹底。最後まで安定した歩みを維持し、熾烈な選考レースを制した。

「高校生で競技を始めたときから『オリンピック出場』をずっと目標にしていました。最高の形で達成することができ、嬉しく思っています。また、これまで競歩の日本代表選手を数多く輩出している東洋大学の歴史において、自分もオリンピックとして名を刻めることができ光栄です。東京オリンピックではベストパフォーマンスを発揮できるよう全力を尽くします」。さらなる高みを目指して、川野選手の挑戦は続く。

Devoting all-out efforts to competing in the Games With pride as a student Olympian

Masatora Kawano set a new 50 km racewalking national record—and the world's 11th fastest time in history—of 3:36:45 at the All-Japan Race Walking in Takahata. He broke the previous national record by more than two minutes with his impressive performance. The race was partly intended to be a qualifying competition for the Olympic Games in Tokyo, and in recognition of his remarkable time, he qualified to represent Japan in the Games.

He says, "Since I began racewalking as a high school student, competing in the Olympic Games has long been my goal. I'm very happy to have achieved that goal with the best performance. I also feel very honored to be able to go down in the history of Toyo University as an Olympian, as the University has produced many racewalkers who represented Japan in international competitions. I will devote all my energy to putting in my best performance at the Olympic Games in Tokyo." Kawano will continue tackling the challenge of further boosting his performance.

日本代表を目指す注目の3選手紹介 Introducing three student athletes who are striving to qualify for the Tokyo 2020 Games

陸上競技 男子20km競歩

陸上競技部長距離部門

池田 向希 いけだ こうき

経済学部経済学科3年
静岡県浜松市出身 浜松日体高等学校卒業

Men's 20 km racewalking in athletics

Track and Field Club Long-distance Division

Koki Ikeda

Third-year student in the Department of Economics,
Faculty of Economics

池田選手は2018年の世界競歩チーム選手権での金メダル獲得、そして2019年7月のユニバーシアード競歩大会でも優勝するなど、多くの国際大会でその強さを発揮してきた。世界ランキングも2位と、オリンピックの出場とメダル獲得への周囲の期待度も高い。「自国開催のオリンピック・パラリンピックという素晴らしい機会に向けて、自分の持ち味でもあるピッチの速さと忍耐力を武器に選考会を勝ち切りたいと思います。自分のレースが競歩に興味を持つきっかけになると嬉しいです」と抱負を語った。

Koki Ikeda won a gold medal in the IAAF World Race Walking Team Championships in 2018, and achieved victory in the Universiade in 2019. He is now ranked second in the world. He expressed his determination by saying, "I hope to win in the Olympic trials with my strengths of a fast pace and persistence. I would be happy if my races can get more people interested in racewalking."



陸上競技 男子走幅跳

陸上競技部長距離部門

津波 響樹 つば ひびき

ライフデザイン学部健康スポーツ学科4年
沖縄県豊見城市出身 那覇西高等学校卒業

Men's long jump in athletics

Track and Field Club Short-distance Division

Hibiki Tsuha

Fourth-year student in the Department of Health Care and Sports,
Faculty of Human Life Design

2019年9月の日本学生陸上競技対校選手権で優勝し、2年ぶり2度目の学生王者となった津波選手。同年の世界陸上にも日本代表として出場。東京オリンピックの代表選出に向けて弾みをつけた。「東京オリンピックでは日本代表として出場することに満足せず、しっかりと結果を残したいと思っています。そのためにも、まずは2020年6月の日本陸上競技選手権大会で100%の力を出し切って優勝し、日本一のジャンパーになりたいです」と力強く語る。

Hibiki Tsuha won in the Japan National University Championships in 2019 and was ranked top among students in Japan for the second time. He also competed in the World Athletics Championships. He states, "I hope to produce good results, instead of just being content with qualifying to represent Japan in the Olympic Games. Before that, I will win in the Japan National Athletic Championships in June and become the top long jumper in Japan."



ボクシング(男子フェザー級・57kg)

ボクシング部

堤 駿斗 つつみ はやと

経営学部会計ファイナンス学科2年
千葉県千葉市出身 習志野高等学校卒業

Boxing (Men's featherweight class / 57 kg)

Boxing Club

Hayato Tsutsumi

Second-year student in the Department of Accounting and Finance,
Faculty of Business Administration

堤選手は、2019年11月の全日本ボクシング選手権大会57kg・フェザー級で優勝し、全日本チャンピオンに輝いた。同年12月に行われた全日本大学王座決定戦でもボクシング部を創部初の大学日本一に導くなど、勢いに乗っている。「今の一番の目標は、東京オリンピックという夢の舞台で金メダルを手にすること。気負わずに実力を発揮し、日頃から支えてくれる人たちに最高の結果で恩返ししたいです。自分がメダルを獲得することで、若手選手の活躍に火をつけることができれば」と闘志を燃やしている。

Hayato Tsutsumi won in the 57 kg / featherweight class in the All-Japan Boxing Championships in 2019, becoming a national champion. Full of determination, he says, "My most important goal is to win the gold medal in the Olympic Games in Tokyo. I want to fully demonstrate my ability while still staying focused, and I hope to win as a way to repay the people around me for their support. I also hope that my acquisition of a medal will inspire young athletes to boost their own performance."



東京オリンピック・パラリンピックをもっと楽しめる 新たなWebコンテンツをオープン!

オリンピック・パラリンピックに関連する研究や東洋大学とオリンピックの歴史を紹介する特設Webサイト「オリンピック・パラリンピック連携事業」では、新たに4つのコンテンツを公開します。幅広い切り口・視点でオリンピックやスポーツを“哲学”する企画が目押しです。

Newly disclosed web contents enable you to fully enjoy the Tokyo 2020 Olympic and Paralympic Games!

The special website "Toyo University Olympic and Paralympic Games Collaboration Project" is dedicated to introducing research on the Olympic and Paralympic Games and the history of the relationship between Toyo University and the Olympic and Paralympic Games. It is now offering four new contents (English unavailable).

スポーツを哲学する「妖怪図鑑」 妖怪 meets SPORTS

本学創業者で、妖怪研究の第一人者でもある井上円了の尽力により、民衆への合理的理解が広がった“妖怪”。そして近年、科学的アプローチにより、競技力が向上している“スポーツ”。オリンピック競技などのスポーツにまつわる魅力を妖怪とともに解き明かすコンテンツ。本学の教授陣や在学学生、卒業生による解説や、イラストレーター・伊野孝行さん(本学法学部1994年卒)書き下ろしの色彩豊かな妖怪のイラストにも注目です。



スポーツをする人、ささえる人の想い 「する」×「ささえる」INTERVIEW

本学の在学学生・卒業生でアスリートとして活躍する「スポーツをする人」と、指導者や学生ボランティアなどの「ささえる人」。プレイヤーだけでなく、支える立場の視点を交えることで、彼ら・彼女らが考える2020年東京オリンピック・パラリンピックへの想いやスポーツに対する熱意をより深く紹介。インタビュー記事に加えて、直筆メッセージや思い入れのあるアイテムなども掲載し、活躍する人物のさまざまな側面をお見せします。



「観る」をもっと深く、楽しく TOYOスポーツ観戦ガイド

2020年の東京オリンピック・パラリンピックで本学の在学学生・卒業生選手が出場する「競技」を特集するコンテンツです。実際に出場する選手が解説する「競技の見どころ」や、知っているとより楽しめる「豆知識」を紹介。スポーツ観戦をより楽しめるコツを伝授します。さらに、大会当日のテレビ放送ガイドも掲載予定。スマートフォンを片手に東京オリンピック・パラリンピックを観戦しましょう!



あなたの“言葉”で五輪と未来にエールを 30,000人の五輪応援団

東京オリンピック・パラリンピック開催をきっかけに、人生の大きな決断やチャレンジをする人を応援したい!という想いから、「2020年、私の決意・私の五輪」をテーマに皆様からメッセージを募集します。投稿されたメッセージはコンテンツに随時反映。本学在学中のオリンピックや卒業生のコメントも発見できるかもしれません。目指せ!30,000人!



※各コンテンツのデザインや仕様は変更となる可能性があります。

✔ チェックリストを埋めて、君も今すぐアスリートマスターに!

- 陸上競技部 酒井監督のお気に入りアイテムは?
- 堤駿斗選手がボクシングを始める前にやっていた競技は?
- 競歩競技の休憩方法はゆっくり歩く?立ち止まる?
- 水泳選手の水着は生地面積が狭い方が速く泳げる?

- 「する」×「ささえる」INTERVIEWページ
- 「する」×「ささえる」INTERVIEWページ
- TOYOスポーツ観戦ガイドページ
- 妖怪 meets SPORTSページ

Hint!



正解は特設Webサイト「オリンピック・パラリンピック連携事業」で確認

<https://www.toyo.ac.jp/social-partnership/olympic-paralympic-games/>

スポーツシンポジウム開催報告 Report on the Sports Symposium

障害者週間シンポジウム「ユニファイドスポーツ」を知っていますか? ～その魅力と意義、「For」から「With」へ～

Handicapped Week symposium "Have you heard of Unified Sports?"

2019年12月5日 白山キャンパス Hakusan Campus on December 5, 2019

公益財団法人スペシャルオリンピックス日本の有森裕子理事長を迎え、「障害者週間シンポジウム『ユニファイドスポーツ』を知っていますか?～その魅力と意義、「For」から「With」へ～」と題したシンポジウムを開催しました。ユニファイドスポーツとは、知的障害のあるアスリートと障害のないパートナーが、スポーツを通じてお互いの個性を理解し、支え合う共生社会の実現を目指す活動です。有森理事長は講演で、「ともに生きる社会」をつくる“きっかけ”となるスペシャルオリンピックスの在り方などを語られました。また、竹村牧男学長は「TOYO SPORTS VISION」に基づいた本学の取り組みについて講演。バスケットボールプログラムを体験した社会学部 志村健一ゼミの学生4名が気づきや学びを発表するなど、共生社会の実現に向けた多くの見識を得て視野が広がる機会となりました。

Toyo University held the symposium "Have you heard of Unified Sports?" on Handicapped Week in December (2019). Ms. Yuko Arimori, the board chairperson of Special Olympics Japan had invited as a guest lecturer.

Unified Sports joins people with and without intellectual disabilities on the same team, which aim to promote social inclusion in our society.

In this symposium, Ms. Arimori and Toyo University President Makio Takemura gave a lecture about efforts based on "TOYO SPORTS VISION," and 4 students who belong to the seminar of Kenichi Shimura, a professor of the Faculty of Sociology, gave a presentation about what they learned through unified basketball programs. The event was a great opportunity for each one to gain knowledge about achieving social inclusion and expand their viewpoints.



2019年度「スポーツを哲学する TOYO SPORTS VISION」 AY2019 "Philosophize about Sports: TOYO SPORTS VISION"

2019年12月11日 白山キャンパス Hakusan Campus on December 11, 2019

「TOYO SPORTS VISION」事業の一環としてスポーツシンポジウムを開催しました。2部構成で行われ、第1部では酷暑が予想される東京大会に対し、株式会社明治 オリンピック・パラリンピック推進部の伊東圭介氏より、暑熱対策をテーマに食品企業としての大会貢献策について講演いただきました。第2部では本学の「TOYO SPORTS VISION」に基づく各キャンパスの取り組みとして、「スポーツ選手のメンタルヘルス」「オリンピック会場の安全性とアクセシビリティを支える試み」「アスリートと食の関わり」「スポーツ・インテグリティ」の4つのテーマを教員が紹介。分野の異なる学問がスポーツとどのように関わるのかを解説し、広い知見を共有しました。東京大会を目前に今後も学部・キャンパスの垣根を越え、スポーツを通じた人材育成や社会貢献活動を推進していきます。

A sports symposium was held as part of the TOYO SPORTS VISION project. The symposium was comprised of two parts. In Part 1, Keisuke Ito of the Olympics and Paralympics Project Department at Meiji Co., Ltd., gave a lecture on countermeasures against heat strokes and the food company's plans to contribute to the Games. In Part 2, Toyo University faculty members introduced each campus's initiatives based on the TOYO SPORTS VISION under the four themes of "Athletes' mental health," "Attempts to ensure safety and accessibility at Olympic venues," "The relationship between athletes and food," and "Sports integrity." The faculty members explained the relationship between academic pursuits and sports. We will continue promoting human resource development and social contribution activity through sports.

